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نكته بازی

نیستکهخیلیهمرعایتمیکنید!
باشــگاه های لیگ برتری دور هم جمع شــده اند و از فدراســیون 
خواســته اند ســقف بودجه را برای فصل جدیــد افزایش بدهد؛ 
درخواستی که گویا با مخالفت باشگاه پرسپولیس به مشکل خورده 
است. حالا کاری نداریم اصل قانون درست است یا نه و تغییر خواهد 
کرد یا نه اما آقایان طوری از ضرورت ارتقای سقف حرف می زنند که 
انگار تا الان داشتند آن را رعایت می کردند! در حالی که سقف بودجه 
زیر 400میلیارد تومان است، شما خودتان با یک حساب سرانگشتی 
در امورات بعضی باشــگاه ها می توانید پی ببرید آنها چقدر به این 
عدد وفادار بوده اند. مثلا تیمی که فقط بــرای دریافت رضایتنامه 
یک بازیکن 47میلیارد می دهد، به خــودش چقدر داده؟ به بمب 
نقل وانتقالات چقدر؟ به بازیکنان قدیمی تر تیم چقدر؟ همه اینها با 

هم زیر سقف است؟ داستان بقیه تیم ها هم کم وبیش همین است.

خبچرامیگویی؟
داستان پیشــنهاد پرســپولیس به علیرضا جهانبخش هم بامزه بود. 
در روزهایی که مدیران تیم به اتهام کم کاری تحت فشــار هســتند، 
رسانه رسمی باشگاه با انتشار خبری نوشت در پی عدم تمدید قرارداد 
جهانبخش با فاینورد، قرمزها به این بازیکن پیشنهاد داده اند و او هم 
رد کرده است. حالا فارغ از اینکه اصلا چند درصد هواداران پرسپولیس 
موافق حضور جهانبخش در تیمشان هستند، سوال اینجاست که چنین 
خبری چرا باید منتشر شود؟ خب درخواســت دادید و رد شد؛ الان 
هواداران چه کار باید بکنند؟ جز این است که از این طریق می خواهید 
»فعال نمایی« کنید و سروصداها را بخوابانید؟ خب اگر اینطوری است 
بگویید به لامین یامال پیشنهاد دادید و رد شد. بهتر نیست؟ گذشته 
از اینها عقیده داریم عملکرد مدیران پرسپولیس آنقدر هم بد نبوده که 
لازم باشد با این ترفندها برای خودشان به اصطلاح اعتبارسازی کنند.

خوبشدیادتآمد!
۲هفته بعد از این که همه رسانه ها خبر جدایی عبدالکریم حسن از 
پرسپولیس را زدند و یک هفته بعد از آنکه باشگاه برای او بلیت گرفت 
و منتظر حضورش ماند، تازه مدافع چپ قطری پیامی به زبان فارسی 
روی صفحه شخصی اش منتشر کرده و از هواداران و باشگاه خواسته 
زمینه جدایی اش را فراهم کنند و اجازه بدهند به لیگ ســتارگان 
در کشورش برگردد. اولا سوال اینجاســت که مگر راه رضایتنامه 
گرفتن »التماس« اســت؟ شما این همه ســتاره از اروپا گرفتید؛ 
برای باشگاه ها یشان پست و استوری گذاشتید یا پول نقد دادید؟ 
پس چرا به تیم ایرانی که می رسید فاز زرنگی برمی دارید؟ دوم هم 
اینکه باز خدا را شــکر جناب حســن یادش آمد نیمچه قراردادی 
هم با پرسپولیس دارد، چون در این مدت او یک دور کامل با همه 

باشگاه های قطری مذاکره کرد و به توافق رسید!

امیرحسین اعظمی|  شــایان مصلح فصل پیش بازیکن 
ذوب آهن بــود و طی 3۲بازی این تیــم در لیگ  برتر و جام 
حذفی فقط در یــک بازی به میدان نرفــت. قرارداد مصلح 
با گاندوها به اتمام رســیده و حالا او بازیکن آزاد محسوب 
می شود. با اینکه حدود 3هفته از شروع فصل  نقل و انتقالات 
گذشــته، ولی مصلح هنوز تیــم فصل بعــدش را انتخاب 
نکرده است. گفته می شــود او از چند تیم پیشنهاد دارد که 
پرسپولیس یکی از آنهاســت. مصلح درباره این پیشنهادها 
می  گوید اهل بازارگرمی نیست و با بررسی شرایط بهترین 

تصمیم را برای فصل پیش رو خواهد گرفت.

   خبر جدایی ات از ذوب آهن صحت دارد؟
هنوز چیزی قطعی نیست و باشــگاه تا الان تماسی با من نگرفته 
است. به هر حال، بودجه باشگاه ذوب آهن محدود است و من هم 
فصل گذشته سقف قرارداد را دریافت کردم. باید دید روزهای آینده 
چه مسائلی پیش می آید. نمی توانم بگویم جدایی ام قطعی شده یا 
اینکه در این تیم می مانم، تا چند روز دیگر همه  چیز قطعی می شود.

   اولویت پرسپولیس جذب دفاع چپ خارجی 
است ولی ظاهرا یکی از مسئولان باشگاه با تو تماس 
گرفته تا اگر این تیم مدافع خارجی جذب نکند، دوباره 

به پرسپولیس برگردی. این خبر را تأیید می کنی؟
من اهل بازارگرمی نیســتم، اجازه بدهید تا چند روز دیگر 

همه  چیز مشخص می شود.

   مهدی تارتار و محرم نویدکیا هم برای فصل 
بعد با تو مذاکره کرد   ه اند. چقدر احتمال دارد به مس یا 

گل گهر بروی؟
بله، حالا که سؤال کردید باید بگویم که این دو باشگاه هم با 
من تماس گرفته اند. حالا باید ببینم شرایط چگونه خواهد شد 

و سعی می کنم بهترین تصمیم ممکن را بگیرم.

   فصلی که گذشت برای تو چطور بود؟
فصل خوبی بود و غیر از بازی با فولاد در تمام بازی ها به میدان 
رفتم و 31بازی انجام دادم. ما در لیگ برتر پنجم شدیم و این 

در حالی است که چند تیم که از ذوب آهن بیشتر هزینه 
کرده بودند، در جدول پایین تر قرار گرفتند. در چند بازی 
با اشتباهات خودمان امتیاز از دست دادیم و چند بازی 
هم داوری ها تأثیرگذار بود، اگر این اتفاقات نمی افتاد، 

می توانستیم بیشتر امتیاز بگیریم.

   فکــر می کنــی چــرا در فصل 
نقل و انتقالات، قیمت برخی از بازیکنان به شکل 

غیرمنطقی بالا ست؟
دلایل مهمی وجود دارد، مثلا رســانه ها و ایجنت ها. 
به عنوان مثال یک بازیکن یک فصل کمتر از 10بازی 
انجام می دهد ولی به یکی از بهتریــن تیم های ایران 
می رود ولی یــک بازیکن 30بازی کــرده ولی فرصت 
خوبی برای رفتن به تیم های بالای جدول در اختیارش 

قرار نمی گیرد. فصل نقل و انتقالات منطق خاصی ندارد.

   پرسپولیس در فصل گذشته با اختلاف 
یک امتیاز نسبت به اســتقلال قهرمان شد. فکر 

می کنی چه عاملی باعث قهرمانی پرسپولیس شد؟
پرسپولیس قهرمان شد چون خوب بازی می کرد. سپاهان 
هم فوتبال خوبی را به نمایش می گذاشت. استقلال هم عالی 
امتیاز گرفت و هفته ها صدرنشین بود ولی سبک و نوع بازی 
این تیم باب میل هواداران نبود. استقلال در دفاع خوب بود 
و بیشــتر برای گل زدن از ارسال ها استفاده می کرد. به هر 
حال، این سبک تا یک جایی جواب می دهد و همین شد که 

استقلال قهرمانی را از دست داد.

   حتما می دانی که بــرای فصل جدید، 
ورزشگاه آزادی تعطیل شده و بازی های استقلال و 

پرسپولیس باید در ورزشگاه تختی برگزار شود.
بله، تعطیل شدن ورزشگاه آزادی خبر خوبی نیست. همه تیم ها و 
بازیکنان از بازی در این ورزشگاه لذت می برند و این باعث تأسف 
است که استادیوم آزادی به این روز افتاده و روند بازسازی اش 
اینقدر طول کشیده است. ورزشگاه آزادی به فوتبال ایران روح 

می دهد، فوتبال بدون این ورزشگاه روح ندارد.

بازارگرمینمیکنمبازارگرمینمیکنم
پرسپولیس، مس و گل گهر مشتریان این فصل شایان مصلح هستند اما او هنوز 

نمی داند در ذوب آهن ماندنی است یا باید یکی از این تیم ها را انتخاب کند

بهروز رســایلی|  انگار خط قرمزی وجــود ندارد و هر ســال، وضعیت 
پرداختی ها در فوتبال ایران عجیب تر و اغراق  آمیزتر می شــود. اگر پارسال 
بابت پیشنهاد 100میلیارد تومانی اســتقلال به علیرضا بیرانوند و افشای 
قرارداد 90میلیاردی پیام نیازمند با ســپاهان شوکه شــده بودیم، امسال 
وضعیت حتی خراب تر هم شده و چنانچه با همین دست فرمان جلو برویم، 
شک نکنید تابستان بعد، از این هم دیوانه وارتر خواهد بود. به نظر می رسد 
سیستم فشل و ناکارآمد فوتبال دولتی یا شبه دولتی در ایران، با قدرت در 

حال سقوط به دره است و عزم کارسازی هم برای نجات آن وجود ندارد.

   فرق امسال با پارسال چیست؟
بله، گفتیم که پارسال هم گرانفروشی وجود داشت و اعدادی به گوش آدم 
می خورد که دود از سر بلند می کرد. با این حال ارقام نجومی حداکثر حول 
و حوش چند بازیکن و یکی، دو باشگاه مطرح می شد. فرق امسال این است 
که تعداد بازیکنان نجومی بگیر به مراتب بیشتر شده و اصلا آن سقف رویایی 
برای برخی سوپراستارها، به کف پرداختی برای بازیکنان معمولی تبدیل 
شده است. مثلا شــما فکر می کنید علیرضا بیرانوند، دانیال اسماعیلی فر و 
مهدی ترابی چقدر از تراکتور پول گرفته اند کــه حتی پیش از پایان فصل 
راضی شدند چمدان هایشان را به مقصد تبریز ببندند؟ آیا آنها از بازی در لیگ 
نخبگان آسیا بدشان می آمد؟ آیا نمی دانستند از چشم هواداران می افتند 
و کلی داستان درست خواهد شــد؟ پس چرا رفتند؟ شایعاتی که در مورد 
دریافتی این بازیکنان منتشر شده واقعا عجیب و غریب است؛ مثل پولی که 
می گویند سپاهان به پدیده های نورسی مثل مهدی لیموچی و جواد آقایی پور 
داده است. در نتیجه بخش قابل توجهی از پولی که پارسال مثلا به بیرانوند 
پیشنهاد کردند و تازه آخرش آن انتقال اتفاق هم نیفتاد، امسال به بازیکنانی 
پرداخت شده که هواداران تازه چند  ماه است اسم شان را یاد گرفته اند! خب 

این اگر سقوط نیست، پس چیست؟

   سیاه چاله ای به اسم رضایتنامه
چند سالی است که در فوتبال ایران رسمی رایج شده تحت عنوان پرداخت 
پول رضایتنامه. خب البته این سنت سالیان سال است همه جای جهان وجود 
دارد و شــما اگر بخواهید بازیکن صاحب قراردادی را جذب کنید، باید پول 
رضایتنامه اش را به باشگاه اصلی بپردازید اما نکته اینجاست که تیم ها حداکثر 
تلاش شان را می کنند تا تن به پرداخت ارقام درشت بابت رضایتنامه ندهند 

و حتی المقــدور بازیکنان مورد نظر را بعد از آزاد شــدن بگیرند. در ایران اما 
باشگاه ها با خیال راحت بیشترین مبالغ را بابت دریافت رضایتنامه بازیکنانی 
می پردازند که بعضا هم نیاز ضروری به آنها ندارند! مثلا گفته می شود استقلال 
بابت دریافت رضایتنامه سامان فلاح 47میلیارد تومان به گل گهر سیرجان 
پول داده است! به این ترتیب آنها در حالی با این نرخ وحشتناک یک مدافع 
میانی گرفته اند که فصل گذشته بهترین خط دفاع لیگ را داشتند و همین 
حالا در همان پست با ترافیک مواجهند. عین همین اتفاق در مورد محمدرضا 
خالدآبادی هم رخ داد؛ دروازه بانی که گویا فصل گذشته 9میلیارد تومان پول 
بابت رضایتنامه اش پرداخت شده اما در نهایت فقط یک بار، آن هم به خاطر 
محرومیت عجیب حسین حسینی به میدان رفت! در لفافه بگوییم که پرداخت 
چنین پول هایی نه تنها عجیب است بلکه بعضا شبهه دار هم به نظر می رسد و 

فکر مخاطب را به بعضی سمت های ناجور می کشاند!

   پس چرا تیم های عربی پول می دهند؟
هر وقت که حرف به اینجا می کشد، یک عده می گویند پس چرا باشگاه های 
عربی دستمزدهای کلان به ستارگان بزرگ فوتبال می دهند؟ اینجا هم چند 
نکته مطرح است. اول اینکه کلا سطح اقتصادی و رفاهی زندگی مردم آن 
کشورها با ایران فرق دارد و عجیب نیســت که چنین تفاوتی در مناسبات 
فوتبالی هم بازتاب پیدا کند. دوم آنکه آنها سر کیسه را برای هر بازیکنی شل 
نمی کنند. بله؛ رونالدو، بنزما، خوسلو، ژاوی و اینیستا می آیند و پول مهارت 
یا اسم و رسمشان را می گیرند اما قرار نیست هر پدیده نوظهور بومی هم فورا 
به بمب نقل وانتقالات تبدیل شود و کوه اسکناس روی سرش شاباش کنند. 
سوم آنکه اساسا هدف برخی از این کشورها و باشگاه ها بیش از آنکه فنی و 
فوتبالی باشد، تبلیغاتی است و این کلا در یک چارچوب دیگر تعریف می شود. 
نکته آخر هم اینکه اگر شما واقعا خوب هستید و از آن تیم ها پیشنهاد دارید، 
بروید و پول درشــت بگیرید. می دانیم که در این سال ها خیلی از بازیکنان 
ایرانی راهی لیگ های عربی شده اند و البته دســتمزدی هم که گرفته اند 
نهایتا از ســالی یک یا دو میلیون دلار فراتر نرفته است. خب شما که اینجا 
مانده اید و از هیچ کجای دنیا پیشنهاد ندارید، چرا باید این همه پول بگیرید؟ 
برخی بازیکنان متوسط ایرانی در حالی قراردادهای 700، 800 هزار دلاری 
می بندند که دستمزد یک سری از بازیکنان اروپایی در آلمان، ایتالیا و اسپانیا 
حول و حوش همین اعداد است. الان شــما کجایید و آنها کجا؟ آیا آشکار 

نیست که یک جای کار ایراد دارد؟

مضحکهمضحکهاعداداعداد

در باب گرانفروشــی بازیکنان ایرانــی زیاد صحبت 

شده و این داســتان از زوایای متعددی قابل بررسی است. با این 

حال بگذارید یک داســتان کوتاه و جالب برایتان نقــل کنیم که خودش 

به اندازه 100جلد کتــاب، موضوع را روشــن خواهد کرد. صغیــر و کبیر می دانند 

که جنجالی ترین انتقــال تاریخ فوتبال ایران کوچ مهدی هاشمی نســب از پرســپولیس 

به اســتقلال در ســال1379 بود. آن انتقال در ازای دســتمزدی 100میلیــون تومانی انجام 

شــد که تازه برای 3فصل هم بود. قیمت دلار در زمان آن انتقال 800تومــان بود، پس به عبارتی 

دیگر هاشمی نســب با 1۲5هزار دلار اســتقلالی شــد. اگر همین رقم را در نرخ امــروز ارز ضرب 

کنیم، به عــدد 7میلیاردو500میلیون تومان خواهیم رســید. ایــن یعنی پرســروصداترین انتقال 

تاریخ فوتبــال ایران با چنیــن عددی انجام شــد که برای 3فصل بود و ســالی ۲.5میلیارد می شــد!

بله؛ ما هم می دانیم که در این فاصله فوتبال در همه جای دنیا تجاری تر و گران تر شده است. دستمزدها بالاتر 

رفته و در اروپا هم نمی شود قراردادهای امروز را با چند دهه قبل مقایسه کرد اما باید  بپذیریم این میزان از فاصله 

واقعا عقلانی نیست. یک بازیکن معمولی که شاید همسایه سر کوچه هم او را نشناسد، با چه منطقی باید 40-

30 میلیارد دستمزد بگیرد؟ روشن است که این موضوع ریشه در دولتی یا شبه دولتی بودن فوتبال ایران 

دارد. باشگاه ها اگر واقعا از جیب خودشان پول می دادند و محکوم بودند که مخارج را با مداخل 

جبران کنند، اینطور ریخت وپاش نمی کردند و پول زیر دست و پای بازیکنان متوسط 

نمی ریختند. امروز اما سفره ای پهن است و همه دور هم در حال لقمه برداشتن از 

آن هستند. هزینه این سفره را هم مردم ایران به طور مستقیم یا 

غیرمستقیم پرداخته اند و این غم انگیزترین بخش 

ماجراست.

چرا ارقامی که در بازار تابستانی فوتبال ایران مطرح می شود، عجیب و حتی دردناک است؟

هاشمینسبهاشمینسب
»شوخی«بود!»شوخی«بود!

جنجالی ترین انتقال تاریخ فوتبال ایران فقط با 125هزار 

دلار انجام شد؛ به پول امروز 7.5میلیارد تومان


